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نانواها  نان  را   گران کردند
تسنیم: درحالی طی یک ماه اخیر قیمت 
نان به شکل گسترده از سوی نانوایی ها 
افزایش پیدا کرده است که دبیر کارگروه 
تنظیم بازار کشور همچنان می گوید: هیچ 
تصمیمی درباره قیمت نان اتخاذ نشده 
است. عباس قبادی، دبیر کارگروه تنظیم 
بازار کشور در مورد برخی شایعات مبنی 
بر افزایش قیمت نان ابراز کرد: فعلا هیچ 
تصمیمی درباره قیمت نان اتخاذ نشده 
است و هرگونه افزایش قیمت نان قبل از 
تأیید و اعلام رسمی مراجع ذی ربط تخلف 
محسوب می شود. اظهارات قبادی در حالی 
است که تعداد زیادی از نانوایی ها به ویژه 
در تهران قیمت نان را افزایش داده اند و 
ظاهرا مسئولان نظارتی وزارت صمت هم در 
خواب هستند که اجازه چنین تخلفی در روز 
روشن به نانوایی ها داده می شود. در آستانه 
انتخابات موج جدیدی از گرانی های رسمی 
و غیررسمی در کالاهای اساسی شامل شیر 
و لبنیات، روغن، مرغ، خودرو، نان و لوازم 
خانگی کلید خورده است که مسئولان دولت 

فقط نظاره گر هستند و تکذیب می کنند.

 سرنوشت اقتصاد 
را به برجام گره نزنید

آرمان ملی: رئیس اتاق بازرگانی ایران 
گفت: اگر روش های ما در مسائل اقتصادی 
متحول نشود ولو آنکه همین فردا هم برجام 
به ثمر برسد و تحریم ها برداشته شود، باز 
مشکلات ریشه ای به قوت خود باقی می ماند. 
غلامحسین شافعی گفت: شاهدیم که در گذر 
این سال ها به جای تمرکز بر سیاست های 
اقتصادی، اقتصاد را سیاسی کردند و از همین 
منظر به آن ضربه وارد شد. تا زمانی که سایه 
سیاست بر اقتصاد کشور سنگینی کند و 
هزینه های سیاست را بخش اقتصاد بپردازد؛ 
تحول مثبتی رقم نخواهد خورد. او با انتقاد 
از شعارهای عوام گرایانه بعضی کاندیداهای 
انتخاباتی به ویژه در بخش اقتصاد و معیشت، 
بیان کرد: اگرچه هنوز تبلیغات رسمی 
انتخاباتی کلید نخورده، اما در کمال تأسف 
شاهد بیان شعارها و وعده های کهنه ای از 
جنس پرداخت یارانه های نقدی، طرح های 
اقتصادی اشتغال زا و زودبازده، افزایش حقوق 
و دستمزد برای ارتقای توان خرید طبقه 
ضعیف جامعه و مبارزه انقلابی با رانت و فساد 
هستیم. همان شعارهایی که در دهه های 
گذشته نیز به دفعات بیان شد اما مسیری به 

سمت بهبود شرایط نگشود.

 رشد قیمت نفت 
به دلیل توفان خلیج مکزیک 

آرمان ملی: قیمــت شــاخص نفت خام 
برنت سـاعت ۵ و ۱۳ دقیقه روز گذشته با ۳۲ 
سنت افزایش به ۶۶ دلار و ۷۶ سنت و قیمت 
شاخــص دبلیوتی آی آمــریکا با ۳۵ سنت 
افزایش به ۶۳ دلار و ۹۳ سنت برای هر بشکه 
رسید. قیمت نهایی شاخص نفت خام برنت 
روز جمعه )۳۱ اردیبهشــت مــاه(، ۶۷ دلار 
و ۸ سنت و قیمت شاخص دبلیوتی آی آمریکا 
۶۴ دلار و ۲۸ سنت بود. قیمت نفت دیروز با 
شکل گیری توفانی در خلیج مکزیک افزایش 
یافت. افزون بر این، اعلام پایان دوره سه ماهه 
توافق ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی، 
شک و تردیدهایی را درباره آینده مذاکراتی 
که می تواند سبب لغو تحریم های صادرات 
نفت ایران شود، ایجاد کرد. تحلیلگران بانک 
استرالیایی ای ان زی در یادداشتی اعلام 
کردند: تولید نفت ایران در ماه های اخیر 
با احتمال اینکه ممکن است تحریم ها لغو 

شوند،  در حال افزایش بوده است.

 اختلالات ارتباطات 
مخابراتی به دلیل قطع برق

آرمان ملی: مــدیرکل ارتبــاطات و امور 
بین الملل شرکت مخابرات گفت: دلیل اصلی 
اختلالات اخیر در حوزه ارتباطات مخابراتی، 
قطع برق در مناطق مختلف کشــور است 
که با توجه به پیش بینی های انجــام شده 
متاسفانه شاهد اختلال ارتباطات مخابراتی 
چند ساعته در برخی از مناطق مخابراتی 
هستیم. محمدرضا بیدخام افزود: با توجه 
به عدم سرمایه گذاری مطلوب در  خرید و 
نوسازی تجهیزاتی نظیر دیزل ژنراتورهای 
برق به علت نبود منابع مالی مورد نیاز در 
مواقع قطع برق، شاهد اختلالات ارتباطی 
در برخی مناطق هستیم که این نکته از قبل 
به اطلاع مراجع ذی صلاح حاکمیتی رسیده 
است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شرکت مخابرات ایران با تاکید بر منطقی 
شدن تعرفه های مخابراتی گفت: برای ارائه 
خدمات و نوسازی و بازسازی تجهیزات 
مخابراتی با ترمیم تعرفه های مخابراتی و 
حمایت دستگاه های حاکمیتی می توان 
توسعه و بهینه سازی تجهیزات مخابراتی 
را انجام داد. بیدخام یکی از دلایل افزایش 
تماس ها با سامانه ۲۰۲۰ را در روزهای اخیر 
خارج شدن مودم های خانگی از مدار به 
علت قطع برق دانست که این امر مشکلات 
زیادی را برای مشتریان به وجود آورده است 
که امیدواریم هرچه زودتر این مشکلات با 
کمک نهادهای درگیر و مسئول به حداقل 

ممکن برسد.

حال این سناریو نخ نما پس از عرضه سنگ آهن در بورس کالا و در 
نتیجه اصلاح نسبی قیمت ها مجدد کلید خورده به طوری که مدیران 
این شرکت معتقدند در حال حاضر قیمت جدید براساس قیمت عرضه 
قبل به علاوه نوسان قیمت شمش در بورس کالا تعیین می شود که به 
یک چرخه معیوب در زنجیره فولاد تبدیل شده است همچنین ذوب 
آهنی ها می گویند در حالیکه شمش در بازار داخلی با ۲۰ درصد قیمت 
جهانی عرضه می شود سنگ آهنی ها تقاضا فروش محصول با نرخ 
جهانی را دارند. فارغ از اینکه موضعگیری ذوب آهن عزم این شرکت  
برای امتیازگیری و گرفتن معدن از دولت را نشان می دهد اما فعالان 
حوزه سنگ آهن معتقدند اینکه تنها بخشی از زنجیره از سود برخوردار 
باشد توجیه پذیر نیست و باید سنگ آهن نیز متناسب با هر درصدی 
که فولاد در بازار جهانی عرضه می شود فروخته شود ضمن آنکه به رغم 
عرضه سنگ آهن در بورس کالا اما این محصول همچنان با اختلاف 

قیمت زیادی نسبت به نرخ جهانی فروخته می شود.
 ذخیره سنگ آهن برای تولید نداریم

محمد جعفر صالحی، معاون خرید ذوب آهن اصفهان در این رابطه 
می گوید: اتفاقی که در بورس کالا روی داده که می تواند روی عملکرد 
ما نیز تاثیرگذار باشد، افزایش افسارگسیخته قیمت مواد اولیه است. 
طی هفته های گذشته قیمت کنسانتره که باید ۱۶ تا ۱۷درصد قیمت 
شمش اعلام می شد،  با ۲۱درصد معامله شده  و قیمت گندله که باید با 
۲۳درصد معامله می شد با ۳۰درصد قیمت شمش معامله شده است. 
وی در ادامه افزود: برای قیمت گذاری سنگ آهن، معاونت معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، نشست های متعددی با فعالان زنجیره 
فولاد داشته و متاسفانه منجر به صدور مصوبه جدیدی نشده است. 
آخرین مصوبه مربوط به سال ۱۳۹۷ است، از همین رو قیمت گذاری 
مواد اولیه بلاتکلیف مانده است. البته در بورس کالا از یکسو ادعا دارند 
که قیمت ها براساس سیستم عرضه و تقاضا تعیین می شود، اما از 
سوی دیگر شاهد هستیم که سازمان ایمیدرو در قیمت گذاری پایه  
در بورس کالا تاثیرگذار است و به صورت کلی سازوکار خاصی برای 
قیمت پایه در بورس کالا مشخص نشده است. وی در پاسخ به  دلایل 
عدم تعیین  براساس ضرایب شمش فولاد خوزستان، گفت:  در حال 
حاضر در بالادست زنجیره فولاد مواد اولیه رها شده و مصوبات قیمتی 
عملا جایگاهی ندارد و فقط اسمی از آن باقی مانده است، چراکه با 
دستکاری پارامترهای تاثیرگذار در قیمت مانند کاهش عیار پایه، 
افزایش ضریب پاداش، اعمال هزینه های بارگیری و... قیمت نهایی 
را به اعدادی فراتر از ضرایب مصوب می رسانند. تولید و تولیدکننده 
به دلیل نبود موجودی قابل اتکا مانند بیمار محتضری هستند که به هر 

قیمتی باید دارو را تامین کنند. به گفته وی در حال حاضر قیمت جدید 
براساس قیمت عرضه قبل به علاوه نوسان قیمت شمش در بورس کالا 
تعیین می شود. در این روند رقابت از سر ناچاری و برای حفظ حیات 
منجر به  افزایش قیمت و تثبیت قیمت پایه برای عرضه های بعدی 
می شود. افزایش قیمت سنگ آهن سبب افزایش قیمت کنسانتره، 
گندله و آهن اسفنجی شده که در نهایت تبدیل به یک چرخه معیوب 
در زنجیره فولاد می شود. معاون خرید ذوب آهن اصفهان با اشاره به 
این موضوع که قیمت شمش داخلی ۲۰درصد زیر  قیمت جهانی 
است، عنوان کرد: این در حالی است که در داخل اصرار بر این است که 
سنگ آهن را به قیمت جهانی بخریم، اما ما مجبوریم محصول نهایی 
خود را ارزان تر در بازار به فروش برسانیم و این تفاوت قیمت بین مواد 
اولیه و محصول نهایی را چگونه می توان پوشش داد؟ صالحی در ادامه 
یادآور شد: موضوعی که در زنجیره فولاد به صورت ناعادلانه پیش 
رفته، آن است که بخش اول زنجیره یعنی مواد اولیه، به صورت کاملا 
رقابتی است،  اما در انتهای زنجیره این گونه نیست، این در حالی است 
که واحدی مانند ذوب آهن اصفهان در شرایط سخت تحریمی مجبور 
است زغال سنگ، کک، فرومنگنز و ... مورد نیاز خود را وارد کند، اما در 
مقابل باید محصولات خود را به صورت دستوری بفروشد و این موضوع 
سبب می شود که با کمترین میزان ارزآوری همراه شود. وی همچنین 
در پاسخ به این که طی سال های گذشته قرار بود معدن سنگ آهن 
به ذوب آهن اختصاص پیدا کند، گفت: تاکنون معدنی به این واحد 
فولادی اختصاص پیدا نکرده است. از آنجا که اکتشافات جدیدی به 
صورت جدی انجام نگرفته، معدنی نیز به ما اختصاص پیدا نکرده است؛ 
در حالی که این وظیفه حاکمیت است که روی اکتشافات در کشور 
سرمایه گذاری کند. از همین رو ما بخش عمده ای از سنگ آهن مورد 
نیاز خود را از بخش خصوصی تامین می کنیم. معاون خرید ذوب آهن 
اصفهان در ادامه یادآور شد: در حال حاضر دپوی سنگ آهن ما به ۴۰ 
روز رسیده است،  این در حالی است که  نقطه بحرانی موجودی مواد 
اولیه سه ماه است. در سال های گذشته دپوی مواد اولیه کفاف بعضا تا 
یک سال مصرف را می داده است. با توجه به این شرایط دیگر نمی توان 
با اطمینان خاطر تولید داشت. وی در ادامه خاطرنشان کرد: تا قبل از 
سال ۱۳۹۶ بخشی از  سنگ آهن از واحدهای دولتی تامین می شد،  
اما با ابلاغ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر که صراحت دارد فروش 
و استخراج معادن به روش مزایده باشد و نه فروش محصول نهایی، 
تحویل سنگ آهن متوقف شد. مذاکرات متعدد و مداومی به عمل آمد 
و موضوع در کمیسیون زیربنایی دولت موشکافانه بررسی و در نهایت 
منجر به صدور مصوبه ای با شروط پنج گانه و قابل تمدید برای ۵ سال 

شد. سال اول مصوبه اجرا و برای تمدید آن از اواخر سال ۹۸ شروع به 
مکاتبه و پیگیری کردیم. در مرداد ۹۹ مصوبه برای دوره جدید تصویب 
و ابلاغ شد، اما تغییرات در وزارت صنعت، معدن و تجارت به گونه ای 
شد که ابلاغ مصوبه برای اجرا به کندی صورت گرفت و مصوبه یادشده 
توسط مجلس شورای اسلامی مغایر تبصره ت ماده ۳۵ شناخته شد 
و پاسخی برای روشنگری موضوع و در مهلت مقرره به مجلس شورای 
اسلامی داده نشد و همچنان ما به دنبال مصوبه هستیم و البته آنچه به 

جایی نرسد فریاد است.
 ضرورت متعادل شدن سود در زنجیره

سعید عسکرزاده دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ 
آهن ایران در خصوص اظهارات ذوب آهن مبنی بر کمبود مواد اولیه 
و همچنین تامین سنگ آهن مورد نیاز با قیمتی بالاتر از نرخ مصوب 
به »آرمان ملی« می گوید: با توجه به عرضه سنگ آهن در بورس کالا 
عملا مصوبات قبلی که قیمت سنگ آهن ۱۶ درصد نرخ شمش فولاد 
خوزستان تعیین می شد اجرا نمی شود و سنگ آهن از طریق عرضه در 
بورس کالا و مطابق با قیمت پایه کشف قیمت می شود. وی در ادامه 
افزود: البته قیمت گذاری در بورس کالا اگرچه زمینه رشد قیمت 
محصولات سنگ آهن را فراهم آورده است اما همچنان محصولات 
سنگ آهنی با اختلاف قیمت زیادی نسبت به نرخ های جهانی فروخته 
می شوند، به گونه ای که هم اکنون قیمت کنسانتره ایران در حالی که ۲۰ 
درصد قیمت جهانی شمش است، اما قیمت واقعی کنسانتره در بازار 
جهانی معادل ۳۳ درصد شمش فولاد معامله می شود. عسکرزاده در 
پاسخ به اینکه آیا ذوب آهن قصد دارد تا با بهانه کاهش تولید در نتیجه 
کمبود و گرانی سنگ آهن قصد دارد تا سناریوی سال ۹۸را برای اعمال 
محدودیت تکرار کند گفت: باید توجه داشت که در شرایط کنونی 
حاشیه سازی با استفاده از رسانه جایگاهی ندارد. طبیعی است که 
مدیران ذوب آهن در تلاش برای افزایش سود و بهره وری خود باشند 
اما قطعا در این روند باید منافع ملی را نیز در نظر گرفت و به سمت 
متعادل شدن سود در زنجیره حرکت کرد. دبیر انجمن سنگ آهن در 
پاسخ به اینکه آیا آزادسازی صادرات شمش همگام با افزایش قیمت 
فولاد در بازار جهانی باعث می شود تا فولادسازان برای کسب سود 
بیشتر در پی فشار بر سنگ آهن باشند گفت: آنچه مسلم است صادرات 
نیز باید در تمامی زنجیره و با اولویت تامین نیاز داخل وجود داشته 
باشد و حتی راه اندازی رینگ صادراتی در بورس کالا نیز می تواند در 
شفاف سازی و تحقق توسعه صادرات مثمرثمر باشد که در این راستا 
انجمن تمام تلاش خود را برای صادرات مازاد بر نیاز محصولات سنگ 

آهنی به کار گرفته است.

آرمان ملی:  در حالی که به نظر می رسید با عرضه محصولات زنجیره سنگ آهن در بورس کالا و تعیین قیمت بر اساس عرضه و تقاضا از این پس تعادل در زنجیره تولید فولاد برقرار خواهد 
شد اما اظهارت معاون خرید شرکت ذوب آهن که از نبود ذخیره سنگ آهن برای تولید خبر داده شائبه اینکه اولین فولادساز کشور قصد دارد همچون سال 98 با استفاده از حاشیه سازی 
در فضای رسانه ای و البته با بهانه کاهش تولید سنگ آهنی ها را زمین گیر کند تقویت یافته است. در واقع ذوب آهن در آن سال هم با موج سواری بر حمایت های دولت از تولید و با بهانه 
اینکه صادرات سنگ آهن و در نتیجه کمبود در بازار داخل زمینه کاهش 40 درصدی ظرفیت تولید را فراهم آورده است توانست با حمایت معاونت معدنی وقت وزارت صمت تعرفه بیش از 
25 درصدی را بر صادرات سنگ آهن تحمیل کند سیاستی که در دو سال اخیر اگرچه سود بالایی را برای فولادسازان به همراه داشت اما عملا سنگ آهنی ها را تا مرز ورشکستگی سوق داد. 

آرمان ملی: درحالی که ظرفیت نصب شده 
نیروگاه اتمی در ایران ۱۰۰۰ مگاوات برآورد 
می شود، ظرفیت تولید ۳۰ هزار مگاوات با اتکا 
به انرژی هسته ای در کشور وجود دارد. قطعی 
برق در روزهای اخیر سبب شده تا آحاد ملت 
بیشتر از گذشته به اهمیت این حامل انرژی پی 
ببرند. بر اساس آمار ارائه شده از سوی سامانه 
مدیریت شبکه برق کشور میزان اوج بار سال 
۱۴۰۰ در روز دوم خرداد از ۵۷ هزار مگاوات 
عبور کرد و به رقم ۵۷ هزار و هشت مگاوات 
رسید تا نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
شاهد رشد ۲۷ درصدی میزان مصرف برق 
در کشور باشیم. این درحالی است که ظرفیت 
عملی تولید برق کشور هم اکنون نزدیک به ۵۲ 
هزار مگاوات گزارش شده است. یعنی شبکه برق 
کشور در حال حاضر با کسری پنج هزار مگاواتی 
تامین برق به منظور جلوگیری از شکل گیری 
خاموشی گسترده مواجه شده است. بر اساس 
آمار بیشتر از ۷۰ درصد برق تولیدی فرانسه از 
منابع برق هسته ای و توسط نیروگاه های اتمی 
تولید می شود. همچنین انرژی اتمی وظیف 
تامیــن بــرق نزدیک به ۲۰ درصدی را در 
کشورها آمریکا و روسیه به عهده دارد. با این 
وجود در ایران سهم نیروگاه اتمی از تولید برق 
کشور تنها ۱.۲ درصد برآورد شده که توسط یک 
نیروگاه ۱۰۰۰ مگاواتی اتمی واقع در استان 
بوشهر تولید می شود. این در حالی است که 
بر اساس مطالعات ظرفیت سنجی صورت رفته 

توسط دانشگاه آکسفورد، ایران قابلیت تولید 
برق ۲۰ تا ۳۰ هزار مگاواتی از انرژی هسته ای 
را دارد، این یعنی ظرفیت تولید برق هسته ای 
در کشور ۲۰ تا ۳۰ برابر ظرفیت فعلی نصب 
شده است. اولین ویژگی استفاده از نیروگاه های 
اتمی هزینه پایین تولید برق در این نیروگاه ها 
است. بر اساس گزارشات هزینه همتراز شده 
تولید برق آژانس بین المللی انرژی، گران ترین 
قیمت تمام شده تولید برق هسته ای با احتساب 
نرخ تنزیل سه درصد از ارزان ترین قیمت تمام 
شده نیروگاه های سیکل ترکیبی ارزان تر است. 
در همین راستا، کشور ترکیه در حال حاضر دو 
رآکتور تولید برق هسته ای را در دست ساخت 
دارد و دو رآکتور دیگر نیز مرحله پیش ساخت 
را پشت سر می گذارند. نکته قابل توجه در 

برنامه برق هسته ای ترکیه، برنامه ریزی برای 
ساخت هشت رآکتور تولید برق در آینده است. 
همچنین کشور امارات نیز هم اکنون از یک 
نیروگاه تولید برق هسته ای به منظور تامین 
انرژی و شیرین سازی آب دریا استفاده می کند. 
در حال حاضر این کشور عربی سه رآکتور تولید 
برق هسته ای دیگر را نیز در مرحله ساخت 
دارد و به زودی از انرژی برق هسته ای آنها 
استفاده خواهد کرد. نکته قابل توجه، اهمیت 
نیروگاه های هسته ای برای همسایه های شرق 
کشور است. هم اکنون کشور پاکستان با پنج 
رآکتور تولید برق در حال بهره برداری، در 
تلاش است تا با ساخت دو واحد نیروگاهی  
دیگر سهم انرژی هسته ای در سبد تولید برق 
کشورش را افزایش دهد. در بین کشورهای 

منطقه برنامه عربستان برای استفاده از برق 
هسته ای بزرگ تر از سایر کشورها است. بر 
همین اساس، عربستانی های در تلاش هستند 
تا با ساخت ۱۶ رآکتور تولید برق هسته ای نقش 
این این انرژی را در سبد تولید برق کشورشان 
افزایش دهند. با وجود اینکه ایران اولین کشور 
خاورمیانه به حساب می آید که فرآیند ساخت 
نیروگاه اتمی را آغاز کرد، اما در حال حاضر 
صنعت نیروگاهی ایران با اختلاف قابل توجهی 
از سایر کشورهای منطقه عقب افتاده است. در 
شرایط کنونی علاوه بر تولید واحد یکم نیروگاه 
هسته ای بوشهر، ساخت ۲ واحد ۱۰۵۷ مگاواتی 
دیگر از نیروگاه اتمی در منطقه بوشهر در دستور 
کار است، اما متاسفانه در حالی که عملیات 
احداث واحد ۲ و ۳ نیروگاه اتمی بوشهر  طبق 
برنامه باید به پیشرفت ۱۹.۵ درصد می رسید؛ 
بر اساس گزارش شرکت تولید و توسعه انرژی 
اتمی میزان پیشرفت فیزیکی این ۲ واحد 
تنها ۱۲ درصد برآورد می شود. بی توجهی به 
افزایش ظرفیت نیروگاه های اتمی در شرایطی 
اتفاق می افتد که ساخت این نیروگاه های اتمی 
می توانست در حال حاضر به عصای دست شبکه 
برق کشور تبدیل شده و کمبود منابع تولید برق 
را به خوبی جبران کند. علاوه بر این، با افزایش 
میزان سهم صنعت برق هسته ای از سبد تولید 
برق کشور شاهد ارتقای نظام امنیت انرژی 
در کشور و کاهش وابستگی به منابع سوخت 

فسیلی بودیم.

کشورهای جهان درصدد توسعه انرژی برق اتمی هستند

سهم ایران از برق اتمی 1/2 درصد!

یادداشــت

ناصرچمنی
رئیسکانونعالی

انجمنهایصنفیکارگران
سوال مهم در مورد وضعیت کارگران این است که جامعه 
کارگری چطور فاصله بین حقوق دریافتی و خط فقر را جبران 
می کند و واقعا باید در مورد این موضوع بحث کنیم، چراکه 
جامعه کارگری هر روز از کیفیت و امتیازاتی که باید در زندگی 
داشته باشد دورتر و این امتیازات از زندگی این جامعه کسر 
می شود. در حال حاضر با توجه به هزینه های بسیار بالا، این 
جامعه مجبور شده تا از مسافرت، آموزش، بهداشت و سلامت 
خود بزند. متاسفانه الان وضعیت به حدی وخیم شده که این 
کاهش هزینه  به موضوع خوراک رسیده است! یعنی جامعه 
کارگری در شرایطی قرار گرفته است که حالا از سفره خودش 
می زند یعنی حتی بعضا قدرت تامین حداقل های ضروری 
را هم ندارد تا بتواند برای کار کردن توان لازم را به دست 
آورد. آمارهایی که اتحادیه بنکداران یا فروشندگان گوشت 
یا سایر اتحادیه های مواد غذایی از کاهش مصرف می دهند، 
نشان از این است که بسیاری از خانواده های ایرانی که عموما 
خانواده های کارگران هستند دیگر نمی توانند کالای مورد 
نیازشان را تهیه کنند. به عبارت ساده تر تمام کسری هایی 
که در کاهش مصرف مواد خوراکی نظیر گوشت، تخم مرغ، 
لبنیات یا غیره داده می شود مربوط به خانواده  کارگری است. 
این درحالیست که جامعه کارگری بیش از نیمی از جمعیت 
کشور را تشکیل می دهند و این اتفاق برای کشوری اسلامی 
اسفبار است. جامعه کارگری در شرایط بسیار بد و وخیمی 
زندگی می کند. قبلا گفته می شد که جامعه تلاش می کند 
تا زنده بماند و الان کار از زنده ماندن گذشته و وقتی جامعه 
کارگری نمی تواند مایحتاج اولیه خود از مواد خوراکی گرفته 
تا پوشاک را تهیه کند در وضعیت مرگ و زندگی قرار گرفته و 
با مشکلات عدیده ای که حیات آنها را تهدید می کند دست و 
پنجه نرم می کند. متاسفانه تمام دولت هایی که سر کار آمدند 
از اجرای قانون سرباز زدند و عدم اجرای قانون باعث شده تا 
فاصله ای که امروز از درآمد تا خط فقر وجود دارد، را شاهد 
باشیم.  در پایان سال گذشته حقوق وزارت کاری کارگران 
را ۳۹ درصد افزایش دادیم در حالیکه تنها در دو ماه گذشته 
از سال ۱۴۰۰؛ تورم به ۴۱ درصد رسیده است و همه کالاها 
برای چندمین بار گران شدند. وضعیت به گونه ای شده قدرت 
پوشش هزینه ای افزایش حقوق و درآمد کارگران در شورای 
عالی با گذشت تنها دو ماه از سال جدید و با رشد تورم از دست 
رفته و جامعه کارگری با این وضعیت روبه رو است. اینکه چه 
باید کرد سوال مهمی است، دولت باید به وظایف اجتماعی 
خودش عمل کند و همراهی لازم را با جامعه کارگری برای 
خروج از این وضعیت انجام دهد. امروز جامعه کارگری در 
بدترین شرایط اقتصادی و معیشتی قرار گرفته و این اتفاق 
حاصل سال ها بی توجهی به مطالبات بحق و قانونی این 

جامعه است.

کسر خوراک  از  سفره  کارگران 

نیـمنگــاه
ابهام   در بازگشت لوازم خانگی »کره ای«

آرمان ملی: همگام با سیگنال های مثبتی که از مذاکرات 
برجامی وین و رفع تحریم ها ارسال می شود اخبار متعددی در 
رابطه با بازگشت برخی شرکت ها و برندهای خارجی به ویژه 
برندهای لوازم خانگی کره ای که در پی تحریم های یکجانبه 
ترامپ ایران را ترک کرده بودند به گوش می رسد اخباری که با 
افزایش احتمال بازگشت آنها مخالفت هایی را از سوی مسئولان 
و تولیدکنندگان داخلی به همراه داشته است، به گونه ای که 
مخالفان معتقدند ضمانتی برای تکرار این وضعیت در صورت 
شرایط مشابه وجود ندارد و هم اکنون که نیاز داخلی از سوی 
تولیدات داخلی تامین می شود دلیلی برای حضور این شرکت ها 
وجود ندارد. البته انتشار این مخالفت ها اگرچه در ابتدا منافع 
ملی را مورد توجه قرار می دهد اما این شائبه را ایجاد می کند 
که تمامی  مخالف تولیدکنندگان داخلی برای حضور در بازار 
رقابتی عدم تمایل برای از دست دادن بازار انحصاری است که 
در نبود سایه رقابت شکل گرفته و مصرف کننده چاره ای جز 
تمکین از آن را نداشته است. البته فارغ از دلایلی که در رابطه با 
بازگشت برندهای خارجی لوازم خانگی مطرح است در چند روز 
اخیر خبرهایی مبنی بر بازگشت ۲ برند ال جی و سامسونگ در 
فضای رسانه ای بازتاب گسترده ای داشته موضوعی که به اعتقاد 
متولیان صنفی تنها نشات گرفته از برداشت شخصی نگارنده بوده 
و همچنان حضور برندهای کره ای در ایران درهاله ای از ابهام قرار 
دارد. در روزهای اخیر گزارشی در فضای مجازی دست به دست شد 
که ادعا کرده بود یکی از نتایج نشست انجمن های لوازم خانگی 
با وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت(، بازگشت لوازم خانگی 
ال جی و سامسونگ به کشور است. البته در این گزارش براساس 
یک نتیجه گیری شخصی موضوع مطرح شده بود، به طوری که 
نگارنده با اشاره به اینکه توافق موافقان و مخالفان اصلی بازگشت 
برندهای خارجی بر سر ممنوعیت واردات محصول نهایی به 
داخل کشور بوده، نتیجه گیری کرده بود که تنها برندهایی اجازه 
حضور قانونی در بازار کشور را دارند که در داخل کشور خطوط 
تولید داشته باشند و چون برندهای سامسونگ و ال جی در ایران 
فعالیت تولیدی داشتند و این خطوط همچنان فعال است، 
بنابراین این دو تولیدکننده لوازم خانگی که از استقبال بالایی در 
میان مصرف کنندگان ایرانی برخوردارند، به زودی به صورت قانونی 
به بازار ایران باز خواهند گشت. در این رابطه عباس  هاشمی، دبیر 
انجمن صنایع لوازم خانگی می گوید: این اخبار غلط و تراوشات 
ذهنی انتشاردهنده است و چنین موضوعی حتی در جلسه با وزیر 
مطرح نشده است. وی در پاسخ به اینکه آیا تصمیم جدیدی در 
رابطه با بازگشت شرکت های خارجی گرفته شده؟ تصریح کرد: 
قرار نیست تصمیمی  گرفته شود. سیاست تجارت کشور براساس 
منافع ملی اتخاذ می شود و قراردادن هر فروشنده یا تولیدکننده 
خارجی در لیست سیاه نیاز به مستندات حقوقی دارد. متاسفانه 
برخی افراد براساس ذهنیات خود اقدام به انتشار خبرهای کذب 
به طورعمدی یا سهوی می کنند. البته عباس  هاشمی  پیش از این 
گفته بود که تعامل با کشورها و برندهای خارجی در مجموع 
مفید است، اما با رعایت سه شرط که اولین و مهمترین آن 
ممنوعیت پنج ساله واردات کالای نهایی در حوزه لوازم خانگی 
است که باید در قانون برنامه هفتم توسعه تصویب شود تا کسی 

از آن تخطی نکند. 

»آرمان ملی« گزارش می دهد؛

تکرار سناریوی کمبود برای خرید سنگ آهن ارزان
    تلاش فولادی ها برای تداوم سورچرانی با سنگ آهن ارزان 


